
  سیستم بهداشت کشور باید 
مورد بازتوانی قرار گیرد

 معاون بهداشت وزارت بهداشت گفت: بعد از گذر 
از شرایط دشوار بیماری کووید19، سیستم بهداشت 
کشور باید مورد بازتوانی قرار گیرد و بسیاری از فضاهای 
فیزیکی که در دوران این بیماری مورد استفاده قرار 
گرفتند، به بازسازی نیاز دارند. در حال حاضر نیروهای 
بهداشتی و زیرساخت های کشور را برای اجرای برنامه 
بسیار مهم پزشکی خانواده، آماده می کنیم. به گزارش 
ایلنا از وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، حسین 
فرشیدی اظهار داشت: برای اجرای طرح پزشک خانواده، 
باید ابتدا زیرساخت های مورد نیاز و شبکه بهداشت 
کشور تقویت شوند چرا که تقویت شبکه بهداشت، 
مورد تاکید ویژه مقام معظم رهبری، رئیس جمهور و 
وزیر بهداشت است تا دسترسی عادلانه آحاد جامعه به 
خدمات بهداشتی فراهم شود.  وی افزود: مراکز بهداشتی 
در شهرها و روستاها در طرح پزشکی خانواده، پذیرای 
بیماران خواهند بود که در این زمینه اقدامات خوبی برای 
توسعه زیرساخت های این حوزه انجام شده و تا پایان 
سال جاری، بیش از دو هزار پروژه بهداشتی در سطح 
کشور آماده و تکمیل می شوند تا در این طرح مهم، مورد 
استفاده قرار گیرند.  معاون بهداشت وزارت بهداشت 
با اشاره به برنامه های وزارت بهداشت برای بازآموزی 
نیروهای بهداشتی برای ارائه خدمات در طرح پزشکی 
خانواده، یادآور شد: فرآیند آموزش و بازآموزی نیروهای 
بهداشتی در این طرح، در دستور کار قرار گرفته است. در 
حوزه سیاست های جمعیتی نیز تغییراتی ایجاد می شود 
که امیدواریم با رویکرد جدید شاهد تحقق سیاست های 
رشد جمعیت باشیم. فرشیدی تصریح کرد: با اجرای طرح 
پزشک خانواده شاهد ارتقای فرهنگ استفاده از خدمات 
بهداشتی و درمانی خواهیم بود چون خدمات بهداشتی و 
درمانی توسط نظام شبکه ارائه می شود و با گذشت زمان، 
ارائه آموزش ها و ارتقای فرهنگسازی به نقطه ای می رسیم 
که خدمات بهینه، به موقع، استاندارد و در قالب نظام 
شبکه به مردم ارائه شود. وی ادامه داد: پزشک خانواده 
مزیت های فراوانی از جمله کاهش تقاضای القایی برای 
خدمات بهداشتی، درمانی و دارویی، کاهش هزینه های 
پرداختی از جیب و کاهش بار مالی هزینه های سلامت 
در سبد هزینه های خانوار دارد. معاون بهداشت وزارت 
بهداشت تصریح کرد: نیروهای بهداشتی باتوجه به حجم 
کاری و میزان حضور آنها در ساعات کاری، مبالغی تحت 
عنوان کارانه دریافت خواهند کرد که می تواند دریافتی 
آنها را ترمیم کند. برای سال آینده باید منابع مورد نیاز 
این طرح از سوی سازمان برنامه و بودجه در قانون بودجه 
1402 پیش بینی و تامین اعتبار شود. فرشیدی از شبکه 
بهداشت کشور به عنوان مهم ترین ابزار دیده بانی و رصد 
سلامت یاد کرد و گفت: شبکه بهداشت و درمان کشور، 
بیماری های مختلف از جمله کووید19 را رصد و به کنترل 
این بحران، کمک کرد. رصد، پیشگیری و کنترل اولیه 
بحران های حوزه سلامت می تواند توسط شبکه بهداشت، 
توانمندی نیروهای بهداشتی و در مراکز بهداشتی به ویژه 
در مرزها و مبادی ورودی کشور، انجام شود و از طرفی 
نیاز است مناطقی که امکان رصد بیماری ها ندارند را 

تقویت کنیم. 

  اخبار جدید مبنی بر تمایل به مهاجرت  
پزشکان، نگرانی های زیادی را در رابطه با 
آینده و فقدان حضور آن ها ایجاد کرده است و 
اینکه با افزایش تمایل به مهاجرت دانشجویان 
پزشکی و پزشکان جوان و مهاجرت پزشکان 
متخصص، چه آینده ای در انتظار کشور و 
سطح بالای علم پزشکی در کشور خواهد 
 بود. علم پزشکی در ایران، از دیرباز با نام

 ابن سینا گره خورده است. بدون شک او یکی از 
برجسته ترین شخصیت های پزشکی نه تنها در 
ایران، بلکه در کل جهان بود. ابن سینا با کتاب 
ارزشمند خود یعنی قانون در طب، علم پزشکی 
را در جهان دگرگون کرد. طوری که کتاب او 
همچنان به عنوان یکی از منابع ارزشمند علم 
پزشکی در دنیا به دانشجویان تدریس می شود. 
به گزارش ایسنا، از آن زمان تاکنون پزشکان 
بزرگ زیادی در وطنمان تربیت شده و پرورش 
یافته اند. اما ظاهرا شرایط این روز ها به نحوی 
رقم خورده که همه را از مهاجرت پزشکان 
نگران کرده و موضوع مهاجرت پزشکان و 
متخصصان به یک موضوع جدید نگران کننده 
برای حال و آینده کشور تبدیل شده است. 
بر اساس آمار، ظرف یک سال گذشته 1۶0 
متخصص قلب مهاجرت کرده اند؛ در همین 
مدت ۳0 هزار نفر از اعضای کادر درمان 
از دانشکده های علوم پزشکی درخواست 
good standing یا »نداشتنِ سوءپیشینه« 
داشته اند که مقصدشان عمان بوده است؛ 
همچنین ظرف چهار سال گذشته 1۶ هزار 
پزشک عمومی از کشور مهاجرت کرده اند. 
آمار بالای مهاجرت پزشکان به اندازه ای نگران 
کننده شده که مسئولان سازمان نظام پزشکی 

هشدار دادند که در آینده ای نه چندان دور با 
مشکل کمبود پزشک مواجه خواهیم شد. در 
این خصوص، محمد رئیس زاده رئیس سازمان 
نظام پزشکی با صراحت گفت که »جامعه 
پزشکی در برخی رشته های تخصصی و فوق 
تخصصی با چالش های اساسی مواجه است و از 
این رو ممکن است در آینده فارغ التحصیلی از 
این رشته ها نداشته باشیم. وی با هشدار نسبت 
به خطر عقبگرد به 40 سال پیش و استفاده 
از پزشکان خارجی اضافه کرد: سیاست های 
نادرست، جوانان جامعه پزشکی را نا امید 
کرده و منجر به سیل مهاجرت و انصراف از 
پزشکی خواهد کرد. رئیس زاده با تاکید بر 
اینکه پزشکان ما رغبتی برای تحصیل در 
دوره های تخصص و فوق تخصص ندارند، 
افزوده بود: نتیجه این اتفاق این است که در 
سال های آینده پزشک نخواهیم داشت.»این 
در حالی است که پیش از انقلاب، کشور با 
معضل کمبود پزشک مواجه بود و پزشکانی 
از کشور هایی مانند هند برای مداوای مردم 
کشورمان به ایران می آمدند. اما با توجه به 
شرایط موجود و بنا بر هشدار های رئیس 
سازمان نظام پزشکی، اگر این روند ادامه پیدا 
کند، شاید در آینده ای نه چندان دور مجبور 
باشیم دوباره شاهد حضور پزشکان خارجی در 
کشور باشیم! سوالاتی که در رابطه با مهاجرت 
پزشکان متخصص مطرح می شود، این است که 
با مهاجرت این پزشکان که چندین سال برای 
دریافت تخصص زحمت کشیده و جوانی خود 
را صرف تحصیل کرده اند و کشور برای پرورش 
آن ها هزینه کرده، چه کسانی جایگزین آن ها 
خواهند بود؟ و اینکه زمانی که این پزشکان 

نخبه از کشور خداحافظی می کنند، چند سال 
برای پرورش پزشکان نخبه جدید زمان و هزینه 
صرف می شود؟ آیا پزشکان متخصصی مانند 
قلب و عروق که در بهترین دانشگاه های کشور 
پرورش یافته اند و به واسطه تجربه بالای خود 
جان هموطنانمان را نجات داده اند، جایگزین 
مناسبی خواهند داشت؟ یا خداحافظی آن ها 
با کشور به معنی خداحافظی مردم با یک 
فرد ارزشمند و نخبه است؟ پنج سال پیش 
نایب رئیس انجمن جراحان قلب ایران اعلام 
کرده بود که فقط 240 متخصص جراحی قلب 
در کشور داریم و این آمار در حالی است که 
افزایش بیماری های قلبی در جوانان یکی از 
موارد نگران کننده به شمار می رود. باید دید 
آیا با شرایط موجود تمایلی در میان پزشکان 
جوان وجود دارد که در تخصص پیچیده ای، 
چون قلب و عروق ادامه تحصیل دهند؟ و 
اینکه آیا اصلا این پزشکان جوان در کشور 
می مانند که بخواهند به دنبال دریافت تخصص 
باشند؟این موارد در حالی مطرح می شود که 
پیش از این ایرج فاضل، رئیس جامعه جراحان 
ایران در واکنش به مهاجرت پزشکان گفته 
بود: بعد از انقلاب زحمت زیادی برای مملکت 
کشیده و پزشکی ما به روز و در جهان زبانزد 
شد. به گونه ای پیشرفت کردیم تا هیچ ایرانی 
برای درمان راهی خارج از کشور نشود و همه 
نوع جراحی پیچیده ای از قلب گرفته تا مغز 
و پیوند اعضا در داخل انجام شد، اما در حال 
حاضر این وضعیت به خطر افتاده است. رئیس 
جامعه جراحان ایران افزود: پزشکی یکی از 
طولانی ترین رشته هاست چنانچه عمومی ۷ 
سال و بعد 2 سال طرح دارد و برای تخصص 

نیز ۳ تا ۶ سال و برای فوق تخصص هم همین 
سال ها باید طی شود که تقریبا یک نفر تا 40 
سالگی برای پزشکی باید درس بخواند و بعد 
از آن تحت شرایط خاص وارد چرخه فعالیت 
شود. بابک شکارچی، معاون آموزش و پژوهش 
سازمان نظام پزشکی نیز گفته بود: اغلب 
پزشکان عمومی که امکان ادامه تحصیل و 
گرفتن تخصص را ندارند، تصمیم به مهاجرت 
می گیرند و با توجه به اینکه شرایط اقتصادی 
برای فعالیت پزشک عمومی در کشور مهیا 
نبوده و نظام سلامت نیز این گروه از پزشکان را 
در قالب طرح پزشک خانواده و سیستم ارجاع 
به کار نگرفته است، میزان مهاجرت در این قشر 
بیش از سایر گروه های پزشکی است. به گزارش 
ایسنا، به نظر می رسد با این تفاسیر اگر روند 
مهاجرت پزشکان، حتی پزشکان عمومی به این 
نحو ادامه پیدا کند، کشورمان در مورد پرورش 
پزشک در تخصص های گوناگون با معضل 
جدی مواجه خواهد بود. آن هم در شرایطی 
که به دلایل متعدد، روز به روز آمار ابتلا به 
بیماری های گوناگون از قبیل بیماری های 
قلبی، مغزی و... رو به افزایش است. شاید وقت 
آن رسیده که مسئولان امر این موضوع را به 
صورت ریشه ای مورد بررسی قرار دهند و به 
فکر آن باشند که چنین معضلی را از پایه که 
همان کنکور است، حل کنند. آمار های منتشر 
شده از سوی سازمان سنجش نشان می دهد 
که تعداد داوطلبان کنکور در رشته تجربی 
کاهش یافته به نحوی که داوطلبان کنکور 
تجربی در سال گذشته 4۳درصد از داوطلبان 
را تشکیل می دادند که این میزان در سالجاری 
به ۳9 درصد رسیده است. علاوه بر این، 4درصد 
داوطلبان رشته های تجربی در گروه های زبان 
ادامه تحصیل داده اند. این کاهش تقاضا در 
حالی است که در گذشته ای نه چندان دور، 
متقاضیان رشته تجربی به دلیل پذیرش در 
رشته پزشکی و رویای دکتر شدن بیش ترین 
آمار داوطلبان کنکور سراسری را تشکیل 
می دادند. از سوی دیگر، زمانی که نخبگان 
کشور به مدارج بالای علمی می رسند، انتظار 
بیشتری دارند که از امکانات حداقلی رفاهی و 
اجتماعی و درخور شان خود، برخوردار باشند 
تا بتوانند پس از سال ها تلاش، به دور از داشتن 
دغدغه معیشت به فکر خدمت به مردم و کشور 
باشند. همچنین هزینه های زیادی که برای 
پرورش این نخبگان در کشور می شود باید ارج 
نهاده شود تا شاهد حفظ حضور آن ها در کشور 
باشیم نه اینکه برای پرورش این افراد در این 
مرز و بوم هزینه شود، ولی کشور های دیگر از 

حضور آن ها بهره مند شوند!
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نگــــره

 هشدار هواشناسی نسبت به 
آلودگی هوا در تهران

اداره کل هواشناسی استان تهران نسبت 
به افزایش آلاینده های جوی و کاهش کیفیت 
هوا در برخی مناطق هشدار داد. مدیرکل 
مدیریت بحران استانداری تهران هم از صدور 
هشدار سطح زرد آلودگی هوا در استان تهران 
خبر داد. اداره کل هواشناسی استان تهران، با 
صدور هشدار زرد رنگ از پایداری نسبی هوا 
و سکون جو، عدم وزش باد قابل ملاحظه، 
افزایش آلاینده های جوی ویژه ذرات معلق 
کمتر از2/5میکرون از جمعه تا اواخر وقت 
شنبه در مناطق مرکزی و نیمه جنوبی استان 
تهران خبر داد. در این شرایط جوی انباشت 
نسبی آلاینده ها، افزایش شاخص های آلودگی 
جو و کاهش کیفیت هوا در حد ناسالم برای 
گروه های حساس و در صورت عدم مهار منابع 
آلاینده ثابت و متحرک، در بعضی ساعت ها 
احتمال کاهش کیفیت هوا در برخی مناطق 
در حد ناسالم برای تمام گروه ها دور از انتظار 
نیست. اداره کل هواشناسی استان تهران برای 
جلوگیری از آسیب های این شرایط جوی 
مدیریت بهینه در استفاده از سوخت و زمان 
فعالیت واحدهای صنعتی، اجتناب از حضور در 
فضای باز برای افراد دارای سابقه بیماری های 
قلبی و ریوی، اجتناب از رفت و آمدهای غیر 
ضروری به نواحی پرتردد برای افراد سالمند و 
خردسال را توصیه کرده است. هشدار زردرنگ 
به معنای این است که پدیده ای جوی رخ 
خواهد داد که ممکن است در سفرها و انجام 
کارهای روزمره اختلالاتی را ایجاد کند. این 
هشدار برای آگاهی مردم صادر می شود تا 
بتوانند آمادگی لازم را برای مواجهه با پدیده ای 
جوی داشته باشند که از حالت معمول کمی 
شدت بیشتری دارد. از سوی دیگر مسئولان 
نیز در جریان این هشدارها قرار می گیرند تا 
اگر لازم باشد تمهیداتی را بیندیشند. مدیرکل 
مدیریت بحران استان تهران از صدور هشدار 
سطح زرد آلودگی هوا در استان تهران خبر 
داد و با اشاره به اینکه طبق بررسی ها کاهش 
کیفیت و افزایش شاخص آلودگی هوا مورد 
انتظار است، اظهار کرد: با توجه به این ارزیابی ها 
هوا در حد ناسالم برای گروه های حساس است. 
حامدیزدی مهر، به شهروندان توصیه کرد 
در زمان آلودگی هوا از حضور در بوستان ها 
و پیاده روی در این اماکن در هوای آلوده 
نروند خودداری کنند و در صورت استفاده از 
خودروی شخصی با استفاده از ماسک مناسب 
شیشه ها را بالا نگهدارند و در صورت ضرورت 
برای خروج از منزل یا محل کار حتماً از ماسک 

مناسب استفاده کنند. 
 

کاهش مصرف ۵0 درصدی 
گوشت و ۳0 درصدی مرغ

دبیر انجمن صنعت بسته بندی گوشت و 
مواد پروتئینی کشور از کاهش مصرف گوشت 
و مرغ در کشور خبر داده و گفته: امسال نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته مصرف گوشت 50 
درصد و مصرف مرغ ۳0 درصد کاهش یافته 
است. مسعود رسولی در پاسخ به این سوال که 
آیا افزایش قیمت گوشت در تقاضا برای خرید 
تغییری ایجاد کرده است یا خیر؟ گفت: امسال 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته مصرف 
گوشت 50 درصد و مصرف مرغ ۳0 درصد 
کاهش یافته است. او ادامه داد: این کاهش 
تقاضا باعث شده که شرکت های بسته بندی با 
مشکلاتی روبه رو شوند. زیرا شرکت های بسته 
بندی برای تولید مشخصی هزینه کرده اند، 
اما به دلیل کاهش تقاضا تولیدات آنها نیز کم 
شده  است. این شرکت ها اگر تعدیل نیرو کنند 
به راحتی نمی توانند نیرو جذب کنند و اگر 
نیروهای خود را نگه دارند دخل و خرجشان به 
هم نمی رسد. دبیر انجمن صنعت بسته بندی 
گوشت و مواد پروتئینی کشور در پاسخ به اینکه 
آیا بالاتر بودن قیمت گوشت و مرغ بسته بندی 
شده علت کاهش تقاضای این محصولات در 
بازار نیست، گفت: بسته بندی محصولات از 
نظر ما هزینه اضافی ندارد، زیرا بسته بندی 
سودش را از ضایعات به دست می آورد. به عبارت 
دیگر وقتی مردم مرغ کامل خریداری می کنند 
پوست و ضایعات آن را دور می ریزند ولی 
شرکت های بسته بندی ضایعات را می فروشند 
و از پول آن برای بسته بندی استفاده می کنند. 
 

۹60 هزار نفر در مرحله اول 
کنکور 1۴0۲ ثبت نام کردند

علیرضا کریمیان مشاور رئیس و مدیرکل 
روابط عمومی سازمان سنجش آموزش کشور 
گفت: حدود 9۶0 هزار داوطلب در مرحله اول 
کنکور سال 1402 ثبت نام کردند، آزمون مرحله 
اول در دی ماه 1401 برگزار می شود. کریمیان 
افزود: ثبت نام برای مرحله اول کنکور سراسری 
1402 از ۸ آبان آغاز شد و پس از تمدید فرصت 
ثبت نام، این مهلت چهارشنبه 1۸آبان 1402 
پایان یافت. مدیرکل روابط عمومی سازمان 
سنجش آموزش کشور اظهار داشت: حدود 9۶0 
هزار داوطلب در سه گروه آزمایشی اصلی: علوم 
ریاضی و فنی، علوم تجربی و علوم انسانی و دو 
گروه شناور: هنر و زبان های خارجی، در مرحله 
اول کنکور سال 1402 ثبت نام کردند. کریمیان 
یادآورشد: آزمون سراسری سال 1402 بر مبنای 
مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی در دو نوبت 

برگزار می شود  

اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

 ۱۶۰متخصص قلب فقط در یکسال مهاجرت کرده اند؛ در 4 سال گذشته ۱۶ هزار پزشک عمومی از ایران رفته اند 

کادر درمان از ایران می روند؛ مقصد؛ عمان
    ۳۰ هزار نفر از اعضای کادر درمان هم درخواست »نداشتنِ سوءپیشینه« داشته اند که مقصدشان عمان بوده 

 حدود دو ماه است که دسترسی ایرانی ها 
به اینترنت با اختلال هایی مواجه است. اگرچه 
مسئولان وزارت ارتباطات معتقدند بجز ایجاد 
محدودیت برای دو پلتفرم اطلاع رسانی و 
شبکه  اجتماعی، در سایر موارد دسترسی 
به اینترنت با اختلالی مواجه نیست. با این 
حال سرعت اینترنت، قطع آن در برخی 
ساعات روز، سرعت پایین آن و همچنین 
دسترسی نداشتن به واتس آپ و تلگرام موجب 
شده بسیاری از کسب وکارها دو ماه سخت را 
پشت سر بگذارند. وارد کردن چنین شوکی 
به کسب وکارها، موجب می شود که اعتماد 
سرمایه گذاران به فضای کسب وکارهای 
ایرانی به ویژه کسب وکارهای اینترنتی از 
بین برود و شاید نتوان بعدها آن را ترمیم 
کرد. از  این رو برخی فعالان عرصه آی تی و 
همچنین فعالان اقتصادی هشدار داده اند 
که تداوم چنین وضعی می تواند به مهاجرت 
نیروی متخصص منجر شود. علی رضا کلاهی، 
رئیس کمیسیون صنایع اتاق بازرگانی ایران 
در همین خصوص می گوید: در حال حاضر 
افراد درشت استارتاپی دارند می روند؛ آن هم 
به دلیل نداشتن چشم انداز. علی رضا کلاهی، 
بازرگانی  اتاق  صنعت  کمیسیون  رئیس 
ایران معتقد است که آسیب پذیرترین قشر 
جامعه از قطع اینترنت آسیب دیده است. 
آنچه در ادامه می خوانید، مشروح گفت وگو 
با علی رضا کلاهی، رئیس کمیسیون صنعت 
اتاق بازرگانی ایران در کافه خبر خبرگزاری 
خبرآنلاین است.  معاون تجارت و خدمات 
وزیر صمت چندی پیش اعلام کرد که برخی 
آمارها که از زیان کسب وکارها با قطع اینترنت 
اعلام شده، غیرواقعی است و گفته بود فقط 
۳درصد از فروش کسب وکارها از طریق 
اینستاگرام است و 9۷درصد از راه های دیگر 
و پلتفرم های داخلی انجام می شود. ، اما مرکز 
تجارت الکترونیک در تیر 1400 اعلام کرده 

بود که ۸4درصد کسب وکارها از اینستاگرام 
برای تبلیغات و فروش استفاده می کنند 
و پس از آن، واتساپ و تلگرام بیش ترین 
محبوبیت را دارد. نگاه شما درباره این آمار 
چیست؟اصلا کل بازار خرده فروشی ایران 
چقدر است؟ اصلا عدد دارند که این آمار 
۳درصد را می گویند؟ البته در حوزه تجارت 
خرد و غیررسمی آنلاین واقعا به عدد متقن 
و دقیق رسیدن خیلی سخت است. حتی در 
حوزه صنایع ایران نیز در مورد تعداد واحدهای 
فعال، عدد مشخصی نمی توان داشت و عددی 
که داده می شود، فقط یک حدس است؛ 
حالا چه برسد به فضای بسیار شلوغ و متنوع 
آنلاین. گزارشی وجود دارد که می گوید که 
44میلیون کاربر فعال اینستاگرامی وجود 
415 هزار فروشگاه  دارد. تخمین شان، 
است که میانگین تعداد فالورشان 1400 
نفر است. از این تعداد، 2۷درصد در حوزه 
پوشاک، 1۸درصد خوردنی و آشامیدنی، 
10درصد آرایشی و بهداشت و سلامت، 
9درصد زیورآلات، ۸درصد کیف و کفش، 
۶درصد خانه و آشپزخانه، 2درصد کالای 
دیجیتال و 20درصد هم سایر. ببینید، خود 
من از خیلی از این فروشگاه های اینستاگرامی 
استفاده می کنم. مثلا من از یک نفر در بوشهر 
ماهی می خرم. حالا باید از این فرد پرسید 
که مغازه ات در بوشهر چقدر فروش دارد و از 
طریق اینستاگرام از شهرهای مختلف چقدر 
سفارش داری. این که می گویند اینترنت، 
جهان را تبدیل به دهکده کرده است، بی راه 
نیست. در کشور ما هم این اتفاق افتاده است. 
این، شرایطی است که فضای مجازی فراهم 
کرده است. این که اینستاگرام از این جهت 
که یک فضای راحت و دم دست برای معرفی 
محصول فراهم می کرد، یک واقعیت است. 
رشد و اهمیت اینستاگرام برای مثال برای 
شرکت متا، از پلتفرم فیس بوک بیشتر است. 

همان طور که گفتم، گزارشی وجود دارد 
که نشان می دهد در حال حاضر ۳10 تا 
4۷0 هزار سفارش در روز در اینستاگرام 
وجود دارد که ارزش هر سفارش بین 1۶0 
تا 1۸5 هزار تومان است. این می شود بین 
1۸ تا ۳2هزار میلیارد تومان در سال که 
رقم قابل توجهی است. این واقعا یک درآمد 
دموکراتیک است. از سوی دیگر، یک میلیون 
نفر اشتغالزایی مستقیم برآورد شده است. 
می توان گفت اشتغالزایی که این پلتفرم ها 
داشتند، یک نوع حمایت و کمک اشتغالزایی 
به دولت بود، اما امروز به دلیل فیلترینگ 
و قطع اینترنت، با ریزش سنگین اشتغال 
مواجه هستیم. به نظر من گزارش تکراسا 
دقت و قابلیت استناد بالایی دارد. تکراسا از 
۳10 تا 4۷0 هزار سفارش در روز با ارزش 
بین 1۶0 تا 1۸5 هزار تومان گزارش داده 
است. حالا اگر من به طور میانگین محاسبه 
کنم و 400 هزار سفارش در روز را در 1۷0 
هزار تومان ضرب کنم، به ۶۸ میلیارد تومان 
در روز می رسم. اگر این عدد را سالانه در نظر 
بگیریم، به 25هزار میلیارد تومان می رسیم. 
حالا این که اساسا تعطیلی فضای مجازی چه 
آسیب های جانبی دیگری دارد، خود مساله ای 
است. این گزارشی که شما می دهید، برای 
فروش محصول است. یک بخش عمده ای از 
اتفاقاتی که در اینستاگرام می افتد، خدمات 
تبلیغات است. دقیقا همین طور است. ما در 
اینستاگرام تبلیغات داریم و اینستاگرام یکی 
از قوی ترین پلتفرم های تبلیغاتی دنیاست. 
من همیشه مثالی که از اهمیت فضای مجازی 
می زنم، این است که پارسال درآمد یک 
بازیکن فوتبالی مثل رونالدو دو برابر حقوقش 
از باشگاه فوتبال بود. یک چنین اتفاقی 10 
سال پیش نمی افتاد. الان اینستاگرام برای 
فردی مثل رونالدو سالانه 50 تا ۶0 میلیون 
یورو درآمد دارد. این اعداد با آدم حرف می زند 

و اهمیت این پلتفرم را در دنیا نشان می دهد. 
در چین شرکتی وجود دارد که لباس های 
خیلی ارزان می فروشد. اصلا کل تبلیغات 
و فروش این شرکت، اینستاگرامی است. 
این در حالی است که در حوزه فیلترینگ 
همیشه از چین مثال زده می شود.چین 
پلتفرم های خود را دارد. ما ایران ۸0 میلیون 
نفری با تولید ناخالص ملی 200 میلیارد 
دلاری را با کشور 1/5 میلیارد نفری با تولید 
ناخالص داخلی 200 تریلیون دلاری چین 
نمی توانیم مقایسه کنید. به نظر من، تازه 
آن ها هم در خلأ کار می کنند. این شرکت 
فروش لباس که می گویم، باز هم جهانی کار 
می کند و ارتباط شان را قطع نکردند. در حوزه 
صنایع سنتی هم شرکت های چینی برای 
برقراری تماس و ارتباط با طرف های خارجی، 
از پلتفرم های جهانی استفاده می کنند. من 
تاکنون ندیدم که یک چینی بگوید وی چت 
نصب کن.ما نمی توانیم اقتصاد دیجیتال را از 
اقتصاد سنتی جدا کنیم. در فضای دیجیتال، 
تحلیل محتوا و تبلیغات اتفاق می افتاد که از 
بین رفت. از سوی دیگر، مدیریت و تسهیل 
کارهای سنتی نیز از طریق پلتفرم های 
داخلی مثل واتس آپ اتفاق می افتاد. خیلی 
از پروژه ها و گردش اطلاعات اقتصادی در 
گروه های واتس آپی اتفاق می افتاد.  با توجه به 
این که کسب وکارهای مجازی، جور آمارهای 
اشتغال دولت را می کشیده، می توان گفت 
اگر این کسب وکارها از دست رود، ما دوباره 
با ابربیکاری جدیدی روبه رو می شویم؟دقیقا، 
نکته این جاست که این ها، آسیب پذیرترین 
اقشار جامعه بودند. شما از یک میلیون نفر 
اشتغال به طور مستقیم صحبت کردید. آمار 
اشتغال غیرمستقیم چقدر است؟ وقتی یک 
میلیون نفر اشتغال مستقیم اینستاگرام 
باشد، عدد 9 میلیون نفری که اعلام شده، 

بی راه نیست. 

رئیس کمیسیون صنایع اتاق بازرگانی جزئیات حوزه فعالیت فروشگاه های اینستاگرامی را اعلام کرد

آسیبپذیرترینقشرجامعهازقطعاینترنتمتضررشدهاند
چه کسانی از محدودیت اینترنت آسیب دیدند؟

 بازنشسته
اکثرا بازنشسته ها  مطابق قانون نباید دیگر کار کنند ولی در 
شهرداری تهران و آموزش و پرورش کماکان این بازنشسته ها 
مشغول به کار هستند و وقتی هم می گوییم مگر شما بازنشسته 
نشده اید می گویند به ما گفتند که باید باز هم سرکار بیایید 
آیا زمان آن نرسیده است که نیروهای جوان و تحصیلکرده را 

جایگزین این افراد کنیم. 
یک شهروند از تهران 

گرانی اجناس
از ابتداي سال تاکنون قیمت لبنیات، مواد شوینده و پوشاک، 
چندبار افزایش یافته با توجه به اینکه در سال های گذشته 
سالی یکبار قیمت ها بالا می رفت ولی امسال ما شاهد آن بودیم 
که همه این اجناس در طی یکسال دو یا سه بار افزایش قیمت 
داشته است. مگر حقوق کارگر و کارمند در سال چند بار اضافه 

می شود که اجناس گران می شود. 
عزتی از تهران 

نبود دارو
مدتی است بیماری آنفلوآنزا در ایران شیوع پیدا کرده است 
اما موضوعی که بیشتر مردم در برخی از شهرهای کشور ما با 
آن دست و پنجه نرم می کنند کمبود داروهای مربوط به این 
بیماری است. شیوع این بیماری به ویژه در بین کودکان همه را 
نگران کرده است و در حال حاضر کمبود دارو بویژه سرم قندی 
و آنتی بیوتیک مشکلات زیادی را برای بیماران به وجود آورده 

است از مسئولان تقاضای رسیدگی به این موضوع را داریم. 

محمدی از تهران

کمک به مدرسه
من یک کارگر در شهرک مرتضی گرد هستم که چند فرزند 
دانش آموز دارم. هنوز زمان زیادی از بازگشایی مدارس نگذشته، 
مدیران مدارس نامه هایی به اولیای دانش آموزان داده اند، که 
مبلغی را برای تعمیرات به مدارس کمک کنید. مگر آموزش و 
پرورش بودجه لازم را جهت تجهیز و تعمیر مدارس در اختیار 
مدیران مدارس نمی گذارد که مدارس دولتی از والدین کمک 
می خواهند. از آموزش و پرورش تقاضای رسیدگی به این مساله 

را داریم. 
یک شهروند از مرتضی گرد


